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وجود دو عنصر مهم »عدم تضمين گيري مناسب« 
و »فقدان ضمانت اجراي مناسب« در متن برجام 
نهايتاً ي�ك اتفاق قاب�ل پيش بين�ي را رقم زد و 
آن اينكه ايالات متحده امري�كا بدون پرداخت 
هزينه از توافق هسته اي ايران و 1+5 خارج شد. 
بدون ترديد چنانچه طرف ايراني تصميم داش��ته 
باش��د توافق هس��ته اي را بدون حضور امريكا و با 
كش��ورهاي اروپايي ادامه دهد بايد اين دو عنصر را 
احيا و از رفتارهاي مشابه كشورهاي اروپايي با ايران 
و افزايش هزينه هاي كشورمان جلوگيري و از نقض 
برجام به ش��كل گس��ترده تر آن توسط كشورهاي 

غربي ممانعت كند. 
از س��وي ديگر طبق دس��تور اجراي��ي دونالد ترامپ 
رئيس جمهور امريكا تحريم هاي مهم ايران كه مشمول 
تحريم هاي بانكي، صنعت نفت و گاز مي باشد نهايتاً تا 
13 آبان! اجرايي خواهد شد آن هم در حالي كه رهبر 
معظم انقلاب اس��لامي يك روز پ��س از اعلام خروج 
امريكا از برجام ش��رط ابقاي ايران در توافق هسته اي 
را گرفتن تضمين مناسب و قابل اجرا از طرف اروپايي 
عنوان مي كنند، حال پرسش اساس��ي اين است كه 
آيا سه كش��ور اروپايي مي توانند تضمين هاي قطعي 
و عملي براي اجراي درس��ت برجام به ايران دهند و 
برخلاف 33ماه گذشته كه بارها از اجراي تعهدات خود 
سر باز زده اند و حاضر به رعايت حقوق ايران در متن 

برجام نبوده اند، به تعهدات خود پايبند بمانند. 
  فقدان اراده لازم از سوی اروپا

 مان��ع نخس��ت جه��ت تضمي��ن گرفت��ن از
 اروپايي ها اين مسئله است كه جهت بهبود روابط 
تجاري- اقتص��ادي ميان اروپا با اي��ران اين بخش 
خصوص��ي اع��م از تج��ار، بانك ها و ش��ركت هاي 
اروپايي ها هستند كه بايد در اين جهت گام بردارند 
و دولت ها در چنين فرايندي نمي توانند آنگونه كه 
بايد در اين مس��ير حركت كنند چراكه بخش قابل 
توجهي از سرمايه گذاران، تجار و مديران ارشد اين 

بانك ها و شركت ها تبعه امريكا مي باشند. 
حال بايد به اين ابهام پاس��خ داد ك��ه براي متقاعد 
كردن بخش خصوصي اروپا جهت انجام داد و ستد 
با طرف ايراني چه اقداماتي را مي توان صورت داد آن 
هم در شرايطي كه سايه جريمه هاي سنگين امريكا 

بخش خصوصي اروپا را دائماً تهديد مي كند. 
  33ماه گذشت، اروپا گامي برنداشت

نكته مهم آنكه از روز اجراي برجام تاكنون و با وجود 
امضاي باراك اوباما و دونالد ترامپ بخش خصوصي 

اروپا اعم از بانك، تاجر و سرمايه گذار هيچ گاه حاضر 
به معامله با ايران نشده و حتي ساده ترين تعهدات 

دولت هاي اروپايي را نيز اجرايي نكرده اند. 
حال در نظر بگيريم كه دولت امريكا رسماً از برجام 
خارج شده اس��ت و بخش خصوصي اروپا بر اساس 
تعهد شفاهي و نه مكتوب دولت هاي خود تصميم 
دارد با طرف ايراني وارد تعاملات اقتصادي و تجاري 
ش��ود، آيا اين توقع رؤيايي نيست كه انتظار داشته 
باش��يم اروپا برخلاف رويه خود در 33 ماه گذشته، 

تعهدات مندرج در برجام را عملياتي مي كند؟
 ب��ه عن��وان نمون��ه س��ه بان��ك KBC بلژيك و

 Oberbank اتري��ش و دويچه بان��ك آلمان در 
مقطعي تلاش كردند س��طح همكاري خ��ود را با 
طرف ايراني تا حدودي بهبود بخشند اما فشار دولت 
ايالات متحده امريكا و نبود اراده كافي در دولت هاي 
اروپايي جهت اجراي تعهدات، باعث ش��د هيچ گاه 
معاملات ميان ايران و اين سه بانك اروپايي به حجم 

قابل توجهي نرس��د و نهايتاً منجر به محدود شدن 
گزينه هاي مالي براي شركت هاي اروپايي خواستار 

تجارت با ايران شد. 
  ادعاهاي شعاري وزير اقتصاد فرانسه

با اين حال برونو لومر وزير دارايي فرانسه خواستار 
اعمال معياره��اي اروپايي براي بهب��ود حكمراني 
اقتص��ادي اتحاديه اروپا در بلندمدت ش��د و گفت 
اين كش��ور به دنبال مستثني ش��دن يا دوره گذار 
طولاني تري از تحريم هاي امريكا براي شركت هايي 
چ��ون توت��ال و رنو اس��ت ك��ه در اي��ران فعاليت 

مي كنند. 
اين مقام فرانس��وي با تأكيد بر اينكه »اكنون زمان 
آن رسيده اس��ت كه اروپايي ها چشمان خود را باز 
كنند«، ادامه داد: اروپا براي مستقل شدن از امريكا 
نيازمند ابزارهاي مالي جديدي است. از سوي ديگر 
پيتر آلتماير وزير اقتصاد آلمان نيز اعلام كرد آلمان 
در نظر دارد مش��اوره حقوقي به ش��ركت هاي اين 

كشور براي حفظ تجارت خود با ايران بدهد.
وي همچنين اف��زود: »آلم��ان و فرانس��ه در بين 
كش��ورهايي از اتحاديه اروپا هستند كه برنامه هاي 
تأمين مالي صادرات��ي به ايران ب��ا تخصيص خط 
اعتباري يورو به اين كش��ور براي مقاومت در برابر 

تحريم ه��اي امريكا را در نظر دارند اما سرس��ختي 
موضع واش��نگتن باعث افزايش ترديدها نسبت به 

امكان چنين امري شده است.« 
لوم��ر در ادامه از احتم��ال موافقت دول��ت امريكا 
جهت معاف ش��دن ش��ركت هاي فرانسوي جهت 
افزايش تعام��لات ميان خود با ايراني ها س��خن به 
ميان مي آورد. وی از اس��تيون منوچين وزير خزانه 
داري امريكا خواسته است ش��ركت هاي فرانسوي 
نظير »پژو- سيتروئن«، شركت دارويي»سانوفي« و 
مواد غذايي »دنون«، خودروسازي  »رنو« و شركت 
نفتي توتال را به طور موقت يا دائمي از تحريم هاي 

امريكا معاف كند.
به فرض محال ك��ه دولت ايالات متح��ده امريكا و 
وزارت خزان��ه داري تصميم بگيرند ش��ركت هاي 
اروپايي را مشمول جريمه هاي گذشته نكنند و به 
صورت مكتوب چنين تعهدي را به اروپا ارائه دهند 
باز هم تحقق چني��ن فرضي محال اس��ت چراكه 
»دادگستري امريكا« بر اس��اس قانون اساسي اين 
كش��ور نهادي مس��تقل از دولت امريكا مي باش��د 
و به تنهاي��ي و بر اس��اس يك بوروكراس��ي اداري 
س��اده مي تواند احكام لازم اجرايي مهمي را عليه 
ش��ركت هاي اروپايي و ب��ا هدف تح��ت تأثير قرار 
دادن عادي سازي روابط تجاري ميان اروپا و ايران 
اعمال كند. اين در حالي اس��ت ك��ه دولت ترامپ 
هيچ گاه چنين تعهدي را به ش��ركت هاي اروپايي 
ارائه نخواهد داد چراك��ه چنين تصميمي با اصل و 
مبناي تصميم گيري ترامپ جهت خروج از برجام 

در تناقض آشكار است. 
نبرد علني اقتصادي ميان امريكا با اروپا به بالاترين 
تراز خود طي سال هاي گذشته رسيده است و برخي 
كارشناس��ان وضع تعرفه بر واردات كالا به ويژه در 
حوزه فولاد از امريكا را يك جن��گ اقتصادي عليه 
اروپا معنا مي كنند ام��ا با اين حال س��اده انگارانه 
است كه تصور كنيم دولت هاي اروپايی براي حفظ 
برجام)ب��ه رغم آنكه نف��ع اقتصادي آنه��ا از برجام 
بس��يار مهم و قابل توجه اس��ت( منافع مستقيم و 
گس��ترده خود با امريكا را كه طي چند قرن شكل 
گرفته به مخاط��ره بيندازند، به همي��ن دليل اين 
تصور كه اروپا تضمين هاي لازم را براي زنده ماندن 
برجام به طرف ايراني مي دهد دور از ذهن است هر 
چند راهكارهاي حقوقي چنين مسئله اي در بستر 
نظام حقوق بين الملل و از جمله در سازمان تجارت 

جهاني وجود دارد.

شعارهاي جذاب اروپايي ها با هدف اميدوار نگه داشتن ايران به حيات توافق هسته اي

انتظارات رؤيايي از اروپايي كه 33ماه منفعل بود

حداد عادل: 
راهی جز تکیه بر ظرفیت های داخلی نیست   

عضو هيئت رئيسه جبهه مردمي نيروهاي 
انقلاب اسلامي گفت: امريكا مي گويد ما از 
برجام خارج  ش�ده ايم اما آنه�ا از اول هم 
داخل نشده بودند كه بخواهند خارج شوند. 
غلامعلي حداد ع��ادل در گفت وگو با فارس، 
با اش��اره به خروج امريكا از برجام و سخنان 
رهبر معظ��م انقلاب درباره دش��مني امريكا 
اظهار داشت: امريكا مي گويد ما از برجام خارج  شده ايم اما مي توان به يك 
معنا گفت آنها از اول هم داخل نشده بودند كه بخواهند خارج شوند. حداد 
عادل ادامه داد: ما بايد ظرفيت هاي كشور را بدون اتكا به بيگانه فعال كنيم 

و راهي غير از اين نداريم. 
عضو هيئت رئيسه جبهه مردمي نيروهاي انقلاب اسلامي با اشاره به تأكيد 
رئيس جمهور براي ادامه برجام با كش��ورهاي اروپايي تصريح كرد: آنها نيز 
همين طور هستند، منتها ما از همكاري منطقي پا پس نمي كشيم به شرط 

آنكه تضمين داده شود تا نتيجه  مانند امريكا نشود. 
.............................................................................................................................

آثار اقتصادي ناشي از خروج امريکا از برجام 
كمترين میزان خواهد بود

 رئيس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي گفت: آثار اقتصادي 
ناشي از خروج امريكا از برجام را كمترين ميزان مي دانيم زيرا كشور در 
سال هاي اخير ظرفيت هاي خوبي ايجاد و راهكارهايي را دنبال كرده است. 
به گزارش ايسنا، محمدرضا پورابراهيمي در جلسه شوراي اداري شهرستان 
كرمان با اش��اره به خروج امريكا از برجام اظهار كرد: در برجام توافقاتي كه 
داشتيم بر سه محور مهم از جمله مباحث بانكي، موارد مربوط به فروش نفت 
و بيمه هاي حوزه حمل و نقل بين المللي بود. وي افزود: از همان ابتدا در دولت 
قبل امريكا كارشكني ها آغاز شد و مفاد تعهدات اقتصادي را زير پا گذاشتند 
و كشورهاي ديگر را ترغيب به عدم همكاري با ما كردند. پورابراهيمي تصريح 
كرد: خروج امريكا به لحاظ انجام تعهدات چيزي را عوض نكرده اما مي تواند 
به اروپا فش��ار وارد كند كه بنا به تصريح مقام معظم رهبري در صورتي كه 

اروپايي ها تضمين ندهند، چيزي به دنبال ندارد. 
نماينده مردم كرمان و راور در مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: آثار اقتصادي 
ناش��ي از خروج امريكا از برجام را كمترين ميزان مي دانيم زيرا كش��ور در 
سال هاي اخير ظرفيت هاي خوبي ايجاد و راهكارهايي را دنبال كرده است. 

وي افزود: موضوعات ارزي ناش��ي از فضاي غيراقتصادي ب��وده و با اقتصاد 
ما تطابق ندارد و بخش عمده فضاي ارز عوامل غيراقتصادي اس��ت و بخش 
عمده اي از التهابات به سوء مديريت بانك مركزي برمي گردد كه به راحتي 

مي شود بخش عمده اي از مسائل را در داخل كشور مديريت كرد. 
پورابراهيمي در پايان با تأكيد بر اينكه تكليف ما با امريكا از ابتدا مش��خص 
بود و كساني كه به اندازه سر سوزني دل در گرو ارتباط داشتند، جاي شك و 
شبهه اي برايشان نماند، تصريح كرد: مطمئن هستيم از گردنه هاي در مسير 
اقتصاد ايران كه سوءمديريت هاي داخلي و عوامل خارجي آن را ايجاد كرده، 

عبور خواهيم كرد.
.............................................................................................................................

سعيدي: 

بدعهدي امريکا قابل پیش بیني بود
عضو فراكسيون اميد مجلس گفت: اكنون بهترين فرصت است كه تمام 
مردم ايران همدل و همزبان با يكديگر در مقابل بي عقلي ترامپ بايستند. 
فاطمه سعيدي نماينده مردم تهران و عضو فراكسيون اميد مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با فارس، در پي خروج امريكا از برجام اظهار داشت: بايد 

ديد سياست ايران در مقابل اين بدعهدي چه خواهد بود. 
وي افزود: اقدام امريكا از قبل هم قابل پيش بين��ي بود و همه دولتمردان و 
مردم ايران با توجه به رويه اقدامات ترامپ، پيش بيني مي كردند كه از برجام 
خارج شود. عضو فراكسيون اميد مجلس شوراي اسلامي همچنين يادآور 
شد: خارج شدن امريكا از برجام فكر نمي كنم مشكل خاصي براي ايران به 
وجود آورد. سعيدي ادامه داد: اكنون بهترين فرصت است كه تمام مردم ايران 

همدل و همزبان با يكديگر در مقابل اين بي عقلي ترامپ بايستند. 
وي همچنين عنوان كرد: به نظر من دولت آقاي روحاني با تدبير و اميدي كه 

در دل مردم دارد، از اين بحران هم عبور خواهد كرد. 
س��عيدي در ادامه افزود: اكنون بهترين وقت است كه يك صدا از جمهوري 
اسلامي ايران بلند شود و آن صداي همدلي و همراهي مردم با همديگر است 

و دوصدايي و چندصدايي ها اختلال ايجاد مي كند. 
نماينده مردم ته��ران در مجلس در خاتم��ه تصريح ك��رد: همان گونه كه 
صحبت هاي آقاي روحاني هم بيانگر همين موضوع است، اميدواريم با تدبير 

ويژه دوباره اميد برگردد.

   گره زدن مشكلات اقتصادي به مسائل امنيتي
محسن رضايي دبير مجمع تش��خيص مصلحت نظام در 
توئيتر خود درباره اهداف امريكا و س��عودي ها در منطقه 
نوش��ت: ش��كی نيس��ت كه امريكا و س��عودي ها پس از 
ناكامي هاي پي در پي در منطقه به دنبال القاي اين توهمند كه بين مشكلات 
اقتصادي ايران و مسائل دفاعي و امنيتي ارتباطي وجود دارد. اشكال قضيه 
در اينجاس��ت كه برخي در داخ��ل به جاي پيگيري سياس��ت هاي اقتصاد 

مقاومتي در پي بسط همين توهمند. 
   نظر ۲۴سال پيش روحاني درباره »غرب منهاي امريكا«

امير حسين ثابتي يكي از فعالان مجازي به خاطرات موسويان سفير اسبق 
ايران در آلمان اشاره كرده و نظر ۲۴ سال پيش روحاني درباره »غرب منهاي 

امريكا« را منتشر كرده است. 
وي در توئيتي نوشت: زمستان سال 73 روحاني دبير شوراي عالي امنيت ملي 
براي مداواي پزشكي به آلمان آمد. به اون گفتم رويكرد اروپا منهاي غرب به 
نتيجه نمي رسد زيرا نهايتاً اروپا تسليم امريكا مي شود. روحاني هم متقاعد 

بود و از من خواست تا نظرم را در تهران تشريح كنم. 
   توئيت وزير ارشاد درباره حضور رهبر انقلاب 

در نمايشگاه كتاب
سيد عباس صالحي، وزير فرهنگ و ارشاد درباره حضور رهبر انقلاب اسلامي 
در نمايشگاه كتاب در توئيتر خود نوشت: حضور رهبر انقلاب در نمايشگاه 
كتاب انگيزه اي مضاعف به شيفتگان هنر و كتاب بخشيد، به ويژه در روزهاي 
خروج امريكا از برجام. جمعيت انبوه در نمايشگاه و حضور ايشان در جشن 
ضيافت كتاب، اطمينان اجتماعي و امنيت ملي را به نمايش عمومي درآورد. 

به عنوان يك خادم كتاب از ايشان متشكرم. 
   دليل حمايت اروپا از برجام بدون امريكا چيست

مهدي محمدي كارشناس امور سياسي و رسانه در توئيتر خود درباره تأكيد 
حفظ برجام از س��وي اروپايي ها نوشت: الان مس��ئله اصلي حفظ برجام با 
اروپايي ها نيست، بلكه پاسخ دادن به امريكاست، والا چه دليلي دارد كه اروپا 

كوچك ترين علاقه اي به حفظ تعهدات خود نشان بدهد. 
اين نه اعتماد سازي و مذاكره بلكه هزينه عدم پايبندي است كه معين مي كند 
يك توافق پايدار اس��ت يا نه؟ بزرگ ترين تضمين اين است كه اروپا ببيند 

امريكا بابت عدم پايبندي به برجام چه هزينه گزافي را داد. 
   برجام منتفي است

سيد حسين نقوي حسيني نماينده مردم ورامين در مجلس شوراي اسلامي در 
توئيتر خود درباره خروج امريكا از برجام و بازگشت تحريم ها نوشت: با خروج امريكا 
از توافقنامه 80 درصد تحريم هاي امريكا باز مي گردد. در اين بين اروپايي ها هم قادر 
نيستند كه ۲0 درصد تحريم هاي ثانويه را لغو كنند. بايد اذعان كرد كه نمي توان 

روي اروپايي ها حساب باز كرد، بنابر اين برجام منتفي است.

رژي�م  گف�ت:  خاورميان�ه  مس�ائل  كارش�ناس 
صهيونيس�تي ب�ه دنب�ال آن اس�ت ك�ه مس�ئول حملات 
ب�ه اي�ن رژي�م را جمه�وري اس�لامي اي�ران بدان�د. 
سعدالله زارعي كارشناس مسائل خاورميانه در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان، با اشاره به حمله هفته گذشته سوريه به رژيم 
صهيونيستي اظهار كرد: اسرائيلي ها بدهكاري فراواني نسبت به 
منطقه غرب آسيا دارند. وي افزود: اسرائيل به ملت سوريه بدهكار 
است، به دليل آنكه طي يك سال گذش��ته بيش از 100 نوبت به 
سوريه حمله كردند. همچنين رژيم صهيونيستي بدهكار حزب الله 
است براي چندين حمله به آنها، بدهكار ايران است براي حمله به 

پايگاه T۴ و شهادت هفت نفر از مستشاران سپاه پاسداران. 
كارشناس مسائل خاورميانه گفت: اسرائيل در انتظار واكنش تمام 
اين كشورها و گروه هايي اس��ت كه به آنها بدهي دارد و از طرف 

ديگر مايل است در حمله اي كه با آن 
مواجه شد، بگويد اين تسويه حساب 
از طرف كساني بوده است كه به آنها 
بدهي داش��تيم. آنها ب��ه دنبال آن 
هستند كه بگويند به صورت يكجا 
حساب ما تسويه شده، در حالي كه 
اين تسويه حس��اب نيست بلكه در 
واقع تسويه يكي از برگ هاي بدهي است كه اسرائيلي ها در منطقه 
خاورميانه دارند. زارعي اظهار كرد: رژيم صهيونيستي به دنبال آن 
است كه بگويد اين حمله را بزرگ ترين مطالبه گر اسرائيل، يعني 
جمهوري اسلامي ايران انجام داده و اين تسويه آن بدهي بزرگ 
ما بوده است، در حالي كه اين موضوع تنها يكي از برگ هاي بدهي 

اسرائيل بوده كه در حملات تسويه شده است.

زارعي:  

رژيم صهيونيستي، بدهكار منطقه غرب آسياست
عض�و مجل�س خب�رگان رهب�ري گف�ت: بزرگ�واري ملت 
اي�ران در براب�ر تحريم ه�ا حف�ظ مي ش�ود، ب�ه ش�رطي 
ك�ه وف�اق مل�ي خ�ود را در ش�رايط فعل�ي حف�ظ كني�م. 
آيت الله عباس��علي س��ليماني عضو مجلس خبرگان رهبري در 
گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان درباره خروج امريكا از برجام 
و بدعهدي هاي مقامات اين كشور اظهار كرد: از ابتداي روي كار 
آمدن ترامپ دنيا به نوع سياست غيرصريح وي اعتراض داشت و 

هيچ كشوري نيست كه امريكا را با نوع موضع جديد بپذيرد. 
وي افزود: دش��مني امريكا با ايران بعد از انقلاب اس��لامي كاملًا 
روشن و صريح است و اين كشور براي آنكه بتواند بعد از برجام زهر 
خود را به جمهوري اسلامي بريزد، مدت ها به بهانه گيري پرداخته 
و در نهايت از برجام خارج شد. س��ليماني تصريح كرد: اگر ديگر 
طرفين برجام پايبندي خود را نسبت به برجام نشان دهند هيچ 

لطمه اي به اصل اي��ن معاهده وارد 
نخواهد شد. 

عضو مجلس خب��رگان رهبري بيان 
كرد: در شرايط كنوني ما بايد اقتدار 
خود را با تكيه بر وحدت ملي و پيروي 
از رهبر انقلاب حفظ كنيم. وي ادامه 
داد: بسياري از ممنوعيت ها و تحريم ها 
منجر به رشد مي ش��ود، همانطور كه امام)ره( فرمودند ما در دوران 
جنگ به بازسازي و خودسازي پرداختيم و توانستيم انقلاب مان را به 
دنيا صادر كنيم. سليماني تأكيد كرد: تا سختي نباشد حركت سريع 
و وسيعي در دس��تگاه هاي كش��ور پديد نخواهد آمد و قطعاً فضل و 
بزرگواري ملت ايران در برابر تحريم ها حفظ خواهد شد، به شرط آنكه 

بتوانيم وفاق ملي خود را در شرايط كنوني حفظ كنيم.

عضو خبرگان رهبري تأكيد كرد 

لزوم حفظ وفاق ملي در شرايط كنوني

چهرهها

ام�روز  م�ا  گف�ت:  ارت�ش  زمين�ي  ني�روي  فرمان�ده 
1۰۰درص�د تجهي�زات دفاع�ي خ�ود را در داخ�ل تولي�د 
مي كني�م و تقريب�اً نزاج�ا ب�ه خودكفايي رس�يده اس�ت. 
به گزارش تسنيم، امير كيومرث حيدري فرمانده نيروي زميني ارتش 
در همايش رونمايي از كتاب »الگوي فرماندهي مطلوب« كه صبح 
شنبه در ستاد فرماندهي نزاجا برگزار شد، طي سخناني اظهار داشت: 
فرماندهي در نيروي زميني بر سه اصل ولايتمداري، عدالت محوري 
و شايسته سالاري استوار است. وي افزود: در نيروي زميني اعتقاد 
ما ولايت صراط مس��تقيم است. امروز در غياب رس��ول اكرم و ائمه 
اطهار)ع(، ولي امر مسلمين به عنوان صراط مستقيم براي ما محسوب 
مي شود. وظيفه ما شكرگزاري و اطاعت محض از فرامين مقام ولايت 

است كه مي تواند توانايي هاي ما را به منصه ظهور برساند. 
امير حيدري خاطرنش��ان ك��رد: كتاب »فرمانده��ي مطلوب از 
منظر فرماندهي كل قوا« يك دانش��نامه كامل اس��ت. از س��ال 

9۲ در س��مينار فرماندهان نيروي زميني بنده درخواست كردم 
كه اصول يك فرماندهي مطلوب تبيين ش��ود و تلاش كرديم به 
دليل اهميت موضوع، اين بحث را در يك همايش جداگانه مورد 
تحقيق و بررس��ي قرار دهيم. امروز در حال برنامه ريزي هستيم 
كه اين كتاب را در دو واحد درسي در دانشگاه افسري قرار دهيم. 
فرمانده نيروي زميني ارتش با بيان اينكه آنچه منويات رهبري در 
بحث مديريت مطلوب است در اين كتاب گردآوري شده، اظهار 
داش��ت: اين كتاب نتيجه يك عمر به سمت قله ها حركت كردن 
ارتش جمهوري اسلامي است. جهاد نزاجا جايگاهي بوده است كه 
توانسته پتانسيل هاي نيروي زميني را با هدايت هاي داهيانه مقام 

عظماي ولايت به منصه ظهور برساند. 
وي افزود: ما امروز 100 درصد تجهيزات دفاعي خود را در داخل 
توليد مي كنيم و تقريباً نزاجا به خودكفايي رسيده است. امروز در 

چرخه دفاعي تقريباً روي پاي خود ايستاده ايم.

فرمانده نزاجا:  

۱۰۰درصد تجهيزات دفاعي را در داخل توليد مي كنيم
عض�و فراكس�يون امي�د مجل�س گف�ت: اگ�ر احس�اس 
كني�م اروپايي ه�ا مي خواهن�د فق�ط پوس�ته برج�ام را 
نگهدارن�د ي�ك هفت�ه ه�م ب�راي رايزن�ي لازم نيس�ت. 
مصطفي كواكبيان نماينده مردم تهران و عضو فراكس��يون اميد 
مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با فارس، با اشاره به بدعهدي 
و نقض عهد برجامي امريكا، اظهار داشت: بنده اساساً آدم بدبيني 
نيستم اما در روند برجام ما ديديم كه اروپايي ها مدام چشمشان 
به امريكا بود. وي افزود: در طول اين مدت خيلي كارهاي جدي 
صورت نگرفته است، لذا عقيده بنده بر اين است كه خيلي وقت مان 

را تلف نكنيم، كارهاي جدي بايد از الان به بعد باشد. 
عضو فراكسيون اميد مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: حال وقت 
آن است كه با اروپايي ها مذاكره كنيم ببينيم آنها هم به تعهدات 
خود عمل مي كنند يا خير. كواكبيان همچنين يادآور شد: صحبت 
ما اين است كه ترامپ يكسري مش��كلات دروني داشت كه قبل 

از رياس��ت جمهوري اش و در دوران تبليغات انتخاباتي خود هم 
مي گفت ما مي خواهيم از برجام خارج ش��ويم و مي خواهيم آن 

را پاره كنيم. 
اين نماينده مجلس دهم با اعتقاد بر اينكه ترامپ مدام به دنبال 
فرصت مي گشت تا بدعهدي خود را ثابت كند، حال اين فرصت 
را گير آورده اس��ت و فكر مي كند براي دوشيدن امثال عربستان 
و خوشايندي رژيم صهيونيستي كار خوبي است، اضافه كرد: من 
مطمئنم اگر م��ا در آينده خوب عمل كني��م مي توانيم ترامپ را 

پشيمان كنيم. 
عضو فراكسيون اميد مجلس شوراي اسلامي در پاسخ به اين سؤال 
كه فكر مي كنيد آيا مذاكره با اروپايي ها پاس��خ مي دهد يا مانند 
امريكا باز هم بدعهدي خواهيم ديد،  گفت: بايد اين خوش بيني را 
داشت اما اگر احس��اس كرديم كه فقط مي خواهند پوسته را نگه 

دارند يك هفته هم بيشتر لازم نيست رايزني كنيم.

نماينده اصلاح طلب تهران:  

اگر اروپايي ها فقط پوسته برجام را می خواهند يك هفته رايزني هم زياد است

کوتاه

محمداسماعیلی
گزارش

حاجي بابايي: نبايد در برجام به اروپا دل خوش كرد
رئيس فراكسيون نمايندگان ولايي مجلس با بيان اينكه نبايد 
به اروپا دل خوش كرد، گفت: بايد در مقاب�ل امريكا و اروپا از 
موضع برتر و حق به جانب برخورد كرد چراكه علاوه بر امريكا 
كه از برجام خارج شد اروپا هم تا كنون امتحان خوبي پس نداده 
و در آينده نيز بعيد به نظر مي آيد راه درستي را در پيش گيرد. 
حميدرضا حاجي بابايي نماينده مردم همدان در مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با فارس، با اشاره به خروج امريكا از برجام، 
 گفت: خروج امريكا از برجام به رغم همه كينه توزي هاي ترامپ 
و اقداماتي كه وي عليه كشور ما كرد موجب وحدت در كشور ما 
شد. امروز ديگر بحث اينكه مذاكره با امريكا خوب است يا بد است 

در كشور ما مطرح نيست. 
وي ادامه داد: اگر چه پي��ش از اين ملت ما ب��ه بدعهدي امريكا 
اذعان داشتند و نسبت به آن مطلع بودند اما امروز مي بينيم كه 
در ميان مسئولان و سياس��يون نيز اين يكپارچگي و وحدت در 
خصوص بدعهدي امريكا وج��ود دارد و موجب وحدت و اجماع 

در كشور شده اس��ت و اين وحدت و يكپارچگي را مي توان يك 
دستاورد مهم دانست و اگر نقدي هم وجود دارد نبايد اين اتفاق 

تحت الشعاع قرار گيرد. 
رئيس فراكس��يون نماين��دگان ولايي مجلس اظهار داش��ت: 
بزرگ ترين سرمايه ما در مقابل طراحي هاي امريكا و متحدانش 
از جمله رژيم صهيونيس��تي و مرتجعين منطقه و اروپا وحدتي 
است كه به هر دليلي امروز در كشور به وجود آمده و ما بايد قدر 
اين سرمايه را بدانيم و ما بايد با تكيه بر اين وحدت و همچنين 
منابع داخلي مش��كلات مان را حل كنيم و هر چه مش��كلات و 
توطئه هاي دشمن زياد باش��د با وجود اين اتحاد اين توطئه ها 

بي نتيجه باقي مي ماند. 
حاجي بابايي خاطرنشان كرد: ما بايد با قدرت تمام و حق به جانب 
و از يك موضع برتر ب��ا امريكا و اروپا حرف بزني��م چراكه امريكا 
موضع خودش را در قبال برجام مشخص كرد و اروپا هم تا به امروز 
امتحان خوبي پس نداده است. اينكه در آينده اروپا مسير درستي 

را در قبال برجام و ايران در پيش گيرد بعيد به نظر مي رسد كه اين 
امر محقق ش��ود، پس بنابر اين نبايد به اروپا دل خوش كرد و در 

عين حال نبايد كارهاي نسنجيده نيز انجام داد. 
وي افزود: م��ا بايد ب��ه گون��ه اي در ادامه راه حرك��ت كنيم كه 
خسارت هاي س��نگيني كه از برجام به ما تحميل شد، به عنوان 

يك عبرت در پيش روي خود داشته باشيم و اين تهديد را به يك 
فرصت و انرژي مثبت تبديل كنيم. 

رئيس فراكس��يون نماين��دگان ولايي مجلس با تأكي��د بر لزوم 
استفاده از توان داخلي، اظهار داش��ت: ما در كشور سرمايه هاي 
زيادي براي حل مش��كلات داريم و مي توانيم مشكلات مان را از 
اين طريق مرتفع كنيم كه ش��رط اين امر تقويت و رونق سرمايه 

اجتماعي است. 
حاجي بابايي در پايان خاطرنش��ان كرد: مردم ما نياز به عدالت 
دارند و ما براي به دست آوردن سرمايه اجتماعي نياز به عدالت 
اجتماعي داريم كه اين موضوع از طريق ايجاد اش��تغال،  بهبود 
وضعيت معيش��ت، رفع موانع اقتصادي و تولي��د، اصلاح قانون 
ماليات، اصلاح نظام بانكي، اص��لاح قانون تجارت،  جلوگيري از 
قاچاق كالا، افزايش توان صادرات غيرنفتي و كاهش واردات به 
ويژه در مورد كالاهايي كه مش��ابه آن در داخل توليد مي شود، 

محقق مي شود.

خبر

نكته مهم آنكه از روز اجراي 
برجام تاكن�ون و ب�ا وجود 
امضاي باراك اوباما و دونالد 
ترام�پ بخ�ش خصوص�ي 
اروپ�ا اع�م از بان�ك، تاجر 
و س�رمايه گ�ذار هي�چ گاه 
حاضر ب�ه معامله ب�ا ايران 
نش�ده و حتي س�اده ترين 
تعهدات دولت هاي اروپايي 
را ني�ز اجراي�ي نكرده ان�د


